



جامعة بغداد

# التنظيم المكاني للمستقرات الحضرية في محافظة واسط

رسالة مقدمة إلى المعهد العالي للتخطيط الحضري والإقليمي - جامعة بغداد  
وهي جزء من متطلبات نيل درجة الماجستير علوم في التخطيط الحضري والإقليمي

من قبل

نجلاء جاسم حميد التميمي

إشراف

أ.م.د. عبد الغفور محمد سليم الأطرقي

1430هـ

٢٠٠٩م



# **Spatial Organization on Urban Settlements**

**As a case study (wasit Governorate)**

**A thesis**

**Submitted to the Higher Institute of Urban and Regional  
planning of the University of Baghdad in Partial Fulfillment  
of the Requirements for the Degree of master of Science in  
Urban and Regional Planning**

**By**

**Najla Gasem Hameed**

**Supervised By**

**Asst. Prof. Dr. Abdul ahafour Al-Atraqchi**

**1430 A.H**

**2009 A.C**

## المستخلص

إن التنظيم المكاني لأي مستقرة بشرية هو تركيب معقد جداً ، إذ هو النتيجة الطبيعية غير الملحوظة للعلاقات الوظيفية التي تنشأ بين فعاليات المستقرات من جهة، وضوابط ومحددات نشوء هذه الفعاليات من جهة أخرى. لذلك فمن البديهي وجود صعوبة كبيرة في تحليل التنظيم المكاني للمستقرات البشرية لتعدد العناصر المؤثرة فيها. لذلك سنجد أن التنظيم المكاني غير المتوازن للمستقرة يزيد من الكلفة التشغيلية لمرافق الحياة كافة ومن ثم ضعف الخدمات المقدمة بصورة ملحوظة على المستقرة ككل.

لقد تناول البحث تحليل العلاقة ما بين التنظيم المكاني والمستقرات البشرية ودراسة العلاقات الوظيفية القائمة بينهما، للوصول إلى وضع مؤشرات سياسة تنمية مكانية تساعد على إيجاد أسس تخطيطية تعمل على تطوير منطقة الدراسة من خلال إتباع سياسة تنموية فعالة تعمل على تعزيز دور التنمية الشاملة بصورة كفوءة وفعالة.

وأهم ما توصل إليه البحث من إستنتاج أن النمو المتفاوت للمستويات في الإقليم خلق وضعاً يتميز بوجود مدينة مهيمنة وهي الكوت وعدم إكمال شروط النمو الحضري في المستقرات الأخرى أي أن قوة جذب الكوت للمستقرات عالية جداً وهذا هو سبب حالة اللاتوازن المكانية في منطقة الدراسة.

# *Abstract*

The Organization structure of any human settlement is a very complicated structure for it is the unnoticed natural result of functional relations establishing among the activities of settlements on one hand, and the norms and limits of such activities emergence on the other hand. Therefore, it is a priori to face a great difficulty in analyzing the Organization structure of human settlements for the multiplicity of the elements affecting them; therefore, we will find that the unbalanced Organization structure of the settlement increases the operating cost of all life facilities and consequently the presented services weakens notably at the whole settlement.

The research addresses the analysis of the relation between the Organization structure and human settlements and the study of the functional relations among them to arrive at laying the indications of local growth policy that helps to find planning bases working at developing the study region by following an effective developing policy that promotes the overall development efficiently and effectively.

The most important conclusions the researched arrived at are the disparate growth of settlements at the region that creates a state characterized with the presence of a dominant city, Kut, and the incompleteness of the urban growth terms in the last years, i.e. Kut's attraction power of settlements is very high and this is the reason behind the local unbalance at the study region.